



Dia: 21 de març de 2024

Hora: 18:00 – 20:00 hores

Lloc: Presencialment a la Plaça Sant Miquel, 4. Edifici Novíssim de l'Ajuntament de Barcelona. Sala del mig, i virtualment a l'enllaç <https://us02web.zoom.us/j/89903973538>

ASSITENTS

Presidència

Lluís Rabell Regidor del Pla de Barris, Promoció de Persones Grans i Educació

Vicepresidències

Montserrat Morera CAB
Àlex Goñi PIMEC

Institucions més significatives de la ciutat

Juanjo Casado UGT

Consells Sectorials de Ciutat

Rodrigo Araneda Consell Municipal de Lesbianes, Gais i Homes i Dones Transsexuals i Intersexuals

Representats Grups Polítics Municipals

Eva Barlabé Grup Municipal ERC (delegada per Jordi Coronas)
Alicia Puig Grup Municipal Barcelona en Comú
Ivan Marzà Grup Municipal PSC

Convidats

Javier Rodriguez LGTBI	Comissionat de polítiques d'infància, adolescència, joventut i
Sergi Lòpez-Grado	Consell Municipal per la Sostenibilitat
Margarita Arboix	Universitat Autònoma Barcelona
Marta Cuixart	Secretaria del Consell de Sostenibilitat

Secretaria tècnica del Consell

Andreu Parera	Secretaria del Consell de Ciutat
Guillem Palà	Suport tècnic Fundació Pere Tarrés

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ

Es dona inici a la sessió.

En relació al primer punt de l'ordre del dia, es constata que no s'han rebut esmenes a l'acta de l'última reunió.

- S'aprova l'acta de la sessió anterior.

A continuació es passa a detallar la situació actual dels grups de treball.

En relació al grup de Comunicació i Visibilitat, la **Margarita Arboix** exposa les principals novetats. Explica la feina feta pel que fa a la nova web i a l'aniversari dels vint anys del Consell de Ciutat. Desenvolupa la idea de treballar en paral·lel per l'elaboració de la memòria gràfica i el vídeo commemoratiu. També explica la proposta de l'acte de celebració.

En **Rodrigo Araneda** recorda que a la darrera reunió de la comissió permanent es va parlar de canvi de logotip, però no apareix a la presentació i que al seu parer, a les imatges no es reflexa la participació dels diferents agents en el Consell. Considera que s'ha de pensar com fer per tal que la participació quedi palesa. En relació al vídeo, diu que la gent ja no veu vídeos

llargs i que és millor fer capsules curtes petites per les xarxes socials que també puguin aparèixer a la web. Apunta també que li sembla bé la feina feta. Argumenta que parlar d'entitats de base pot ser problemàtic ja que el Consell de Ciutat té una mirada més global.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** recorda que la temàtica del logotip és quelcom que es va oferir des de les responsables de comunicació de l'àrea de drets socials de l'Ajuntament. S'ha fet el seguiment, però per motius que es desconeixen encara no està clar l'estat de l'encàrrec, tot i que es continuarà insistint. Pel que fa a la participació i el moviment de la pàgina, es comenta que el que s'ha presentat és una foto i no pas la pàgina real, on realment hi ha moviment. S'assenyala que s'ha aprofitat tota l'expertesa de pàgines webs municipals. També s'ha reduït el nombre de clics per facilitar l'accessibilitat, intentant trobar un equilibri entre un mínim nombre de clips i no saturar d'informació. S'informa que la data d'entrega de la nova pàgina web és aproximadament la segona setmana d'abril, i que es tornarà a convocar el Grup de Treball de comunicació i visibilitat per acabar de polir-ho i fer esmenes. Pel que fa al vídeo, es mostra d'acord que les càpsules curtes és el que funciona. Diu que a la web es fan vídeos curts a les persones que han participat per recollir la perspectiva dels membres. En referència a les entitats base, el Consell de Ciutat està conformat per una pluralitat de representacions hi ha molta heterogeneïtat que el vídeo haurà de recollir per mostrar el valor del Consell de Ciutat.

La **Margarita Arboix** diu que el vídeo s'ha pensat en forma de resum visual de la memòria. Es tracta de fer un vídeo curt que destaquï els punts més importants del que fa i del que és el Consell de Ciutat.

- S'acorda la configuració d'una memòria gràfica per donar compte dels assoliments del vint anys del Consell de Ciutat i l'enregistrament de càpsules curtes per compartir per xarxes socials amb alguns dels continguts d'aquesta memòria.

A continuació, en relació al següent punt de l'ordre del dia, en **Lluís Rabell** explica que està prevista l'obertura dels processos participatius PAM/PAD al llarg de les següents setmanes i que quan es tinguin les data concretes s'informarà els membres.

Més tard, en relació al grup de treball de subvencions, la **Montserrat Morera** fa la presentació de la feina feta a les dues primeres reunions i explica la previsió de les sessions i temàtiques restants.

En **Rodrigo Araneda** recorda la importància de la diferenciació entre entitats petites i les més grans en el moment de dur a terme convocatòries.

La **Montserrat Morera** es mostra d'acord i diu que a nivell de Generalitat també es posen límits. Explica que des del CAB s'han plantejat alguna vegada de fer de xarxa per ajudar les entitats petites a demanar subvencions conjuntament i repartir el diners entre elles. El fet de com gestionar aquesta temàtica amb entitats petites és una qüestió rellevant.

En **Rodrigo Araneda** explica que, en el cas del Consell d'immigració, s'ha intentat fer formació interna per ajuntar les associacions petites.

La **Montserrat Morera** comenta que tota la part telemàtica és difícil, sobretot per les entitats petites.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** informa que la idea és tenir el dictamen abans de la propera reunió de la comissió permanent.

Es procedeix a tractar el tema de la presentació de la memòria del Consell de Ciutat al plenari municipal.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** recorda que al darrer plenari del Consell de Ciutat es va aprovar la memòria i que el reglament de participació ciutadana estableix que durant el primer trimestre de cada any el Consell de Ciutat presentarà la memòria al plenari municipal. La previsió és que al mes d'abril es presenti i es recorda que ja es va acordar que fossin l'Àngels Guiteras i l'Enric Canet les encarregades de fer-ho. S'anirà proporcionant més informació a mesura que es tingui.

En **Lluís Rabell** apunta a les constriccions que pot suposar les diferents convocatòries electorals.

Més tard, es procedeix a tractar la proposta d'obertura de nous grups de treball.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** recorda com va ser el procediment de propostes, les inscripcions. Destaca la poca participació i comenta que s'ha de veure com incrementar-la. Les dues propostes amb més persones inscrites van ser: 'Migracions i antiracisme' i

‘Barcelona, ciutat amigable i amable: un espai per convida-hi tothom’. També es recorda que objectius es poden redefinir en les primeres sessions.

La **Montserrat Morera** pregunta si s'ha parlat amb les persones que han proposat els temes per veure si segueixen vigents

La **Secretaria del Consell de Ciutat** exposa que la proposta és de fa un mes i que, per tant, hauria de ser vigent.

En **Rodrigo Araneda** explica que des de la sindicatura de greuges s'estava plantejant una taula sobre discursos d'odi on es tractés la temàtica del racisme. Parla de com es podria connectar amb el Consell de Ciutat, així com amb altres ens com ara l'Oficina per la No-Discriminació (OND) de l'Ajuntament de Barcelona.

La **Montserrat Morera** diu que el grup de Barcelona amigable és més positiu, però l'altre també és imprescindible.

En **Sergi López-Grado** pregunta per les altres propostes dels grups de treball.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** respon que no s'ha aportat la informació de cadascun dels grups perquè s'ha centrat la presentació en els que han rebut més suports.

En **Sergi López-Grado** pregunta per la viabilitat d'obertura del grup de treball de sostenibilitat.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** diu que la última paraula la té la comissió permanent, independentment del suport que tingui la proposta. En base a les dades, des de la secretaria es porten els dos Grups de Treball amb més suports per no saturar amb informació. Tot i això, s'explica que quan s'acaben uns grups de treball s'obren d'altres, així que hi ha possibilitats que s'obri la resta més endavant.

En **Rodrigo Araneda** apunta que l'últim grup de treball de la llista és molt afí al de Barcelona ciutat amigable.

La **Montserrat Morera** comenta que el penúltim també.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** comenta que acostuma a passar que hi ha temes transversals. Per això a la primera sessió s'obre debat de quins temes hi tenen cabuda i es poden dedicar algunes sessions a tractar-ho.

En **Sergi López-Grado** diu que hi ha altres grups que tracten temes similars.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** argumenta que fusionar grups de treball a vegades dur a fer tenir un prisma massa ampli i poc acotat. Tot i això, les persones membre del grup de treball són les qui han de donar sentit al grup i decidir els objectius finals i els seus ponents.

En **Lluís Rabell** diu que hi ha risc de fer un Grup de Treball que toca massa temes i que després les propostes són molt genèriques. Per això, apunta que a vegades és millor concentrar-se en un tema.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** comenta que voler incloure moltes temàtiques té el risc d'augmentar el temps i la complexitat del grup. A més, després també és més difícil el retorn pertinent. És necessari trobar un equilibri. En relació a les propostes presentades, s'hauria d'escollir una temàtica. Per concloure, posa en valor el fet que la temàtica de migracions i antiracisme es podrien connectar una diversitat d'actors, tal i com ha comentat en Rodrigo Araneda.

En **Juanjo Casado** diu que li sembla bé. Comenta que a vegades s'arriba amb una dispersió d'idees al Grup de Treball que a la primera sessió es concreten.

- S'acorda donar obertura a un nou grup de treball: Migracions i antiracisme.

A continuació, i en relació al següent punt de l'ordre del dia, es procedeix amb la presentació del consell ciutadà per la sostenibilitat. En **Sergi López-Grado**, vicepresident d'aquest òrgan i membre del Consell de Ciutat, explica què és el consell i quines són les seves funcions, com s'organitza, les peticions que s'han traslladar a l'Ajuntament, així com els reptes i les propostes de col·laboració amb el Consell de Ciutat.

En **Lluís Rabell** el felicita per la feina feta. Comenta que la temàtica de l'aigua esdevé una preocupació molt gran i que, pel que fa al seu aprofitament, l'Ajuntament està fent un esforç. Explica que s'haurà de parlar de la nova cultura de l'aigua i convertir-ho en una conversa de ciutat, creant una conversa ciutadana sobre una gestió solidària de l'aigua.

La **Montserrat Morera** pregunta si del Grup de Treball de l'aigua es reuneixen sovint i comunica que l'Enric Canet es troba interessat en participar-hi.

En **Sergi López-Grado** respon que s'acaba de constituir el grup de treball i convida a unir-s'hi a totes les persones interessades.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** informa que s'ha acordat que els membres del Consell de Ciutat es poden unir al Grup de Treball de l'aigua del Consell de Sostenibilitat i que es troben a l'espera de les dates de convocatòria de les reunions. Quan es tinguin es faran arribar per tal que els membres s'apunten si els interessa.

En **Sergi López-Grado** diu que estan en contacte amb l'Enric Canet.

En **Rodrigo Araneda** diu que, tot i no ser una opinió molt popular, creu que és molt oportunista treballar l'aigua ara, però el tema dels gasos que afecten la salut de les persones de la ciutat és un tema important i vigent que no es tracta i en el qual no s'ha avançat. Comenta que el tema de l'aigua és un tema recurrent, però que requereix d'una estructura més gran que l'Ajuntament. Tot i això, és evident que s'ha de treballar perquè és un tema de rellevància.

La **Marta Cuixart** comenta que, respecte el grup de treball de l'aigua, es va fer una primera sessió que va tenir molt èxit i va ser un embrió del que serà el Grup de Treball. Explica que ara es farà la convocatòria de la primera sessió, que està prevista per la setmana del 22 d'abril. També es plantejaran unes 4 sessions telemàtiques. Pel que fa als àmbits d'intervenció i línies estratègiques, s'ha prioritzat la descarbonització i l'estalvi d'aigua. Són els dos reptes que s'han decidit tractar en els dos propers anys.

En **Rodrigo Araneda** diu que una opció podria ser que el Consell de Ciutat podria rebre les propostes dels consells sectorials com el de sostenibilitat i elevar-les al plenari.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** diu que ja es va fer anteriorment i va funcionar. S'apunta que seria una manera interessant d'explorar la col·laboració.

En **Sergi López-Grado** diu que explorar aquesta via estaria molt bé.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** proposa tenir-ho en compte i comentar-ho més endavant si es creu oportú.

- S'acorda explorar la possibilitat d'elevat les recomanacions d'alguns consells sectorials com pot ser el de sostenibilitat al plenari del Consell de Ciutat.

La **Marta Cuixart** ho agraeix i diu que, tenint al representació del Consell de Sostenibilitat al Consell de Ciutat a través del Sergi López-Grado i altres membres com l'Àlex Goñi, la comunicació pot ser fluida.

Es procedeix a tractar la valoració del darrer plenari.

En **Lluís Rabell** reitera les disculpes presentades per en Jordi Valls pel que fa a la presentació endarrerida dels pressupostos i el poc termini per treballar el dictamen. Explica que la valoració va ser positiva pel que fa a la responsabilitat del Consell de Ciutat. També comenta que l'alcalde tenia interès en la reunió, ja que es va generar debat intern en el que es va remarcar la importància al Consell de Ciutat, que fa de paraigües de tota l'arquitectura de participació de la ciutat. A més, recorda que es van donar unes consignes per arreglar la situació del retorn dels dictàmens, i que les mesures i els terminis seran concretats. Per últim, reitera les disculpes, la valoració positiva i l'agraïment.

La **Montserrat Morera** agraeix la intervenció.

L'**Àlex Goñi** comenta que va ser un plenari diferent, ja que no és agradable veure els polítics demanant disculpes en un plenari. Tot i això, considera que eren disculpes merescudes ja que no pot ser que es faci una feina per la ciutat i no es tingui en compte. Recorda el fet que només set persones s'hagin apuntat al grup de treball, ja que és un resultat que desmotiva. Diu que l'única motivació és treballar per la ciutat, i per això s'ha de tenir respecte pel Consell. Comenta que hi van haver moments de tensió i que ha de quedar constància perquè no es repeteixi, i que no pot ser un alcalde que hagi de demanar disculpes. Recorda que ara el regidor diu que hi haurà una nova etapa, però considera que la il·lusió vindrà quan es rebi resposta.

La **Montserrat Morera** diu que el plenari es va poder parlar de tot amb respecte, i ho considera un aspecte molt positiu. Demana que quedi reflectit a l'acta, com també es va demostrar amb les votacions.

En **Rodrigo Araneda** comenta que la seva primera experiència com a participant de la permanent va ser que els deixessin plantats amb la meitat de punts del dia per tractar. Considera que va ser poc seriós i no li sembla correcte que fins ara no hi hagués cap reunió

amb l'alcalde. També diu que els membres van ser molt "civils" al plenari perquè es podria no haver aprovat el dictamen. Recorda que es tracta d'un consell que vol fer les coses bé i participar en la construcció de la ciutat.

En **Juanjo Casado** fa una reflexió sobre la baixa participació. Diu que no és casualitat que cada cop hi hagi menys participació en els grups de treball. Apunta que això té a veure amb la falta de recepció de les recomanacions per part de l'equip del govern i creu que el descontentament expressat al plenari es comença a notar. Diu que seria convenient que es comencés a corregir tenint en compte la falta de resposta dels dictàmens, ja que la participació es fonamental per construir un model de ciutat equilibrat.

En **Lluís Rabell** respon que és necessari recuperar els dictàmens pendents de retorn i veure de quina manera es faran els retorns corresponents. Comenta que efectivament hi ha hagut un problema històric i que potser aquesta crisi serveixi per obrir els ulls. També s'ha emès una preocupació referent a la visibilitat del consell, i considera que això té a veure amb com el Consell de Ciutat és tractat pel govern municipal. Sense donar-li importància al Consell per part de l'equip de govern és difícil aconseguir visibilitat.

A continuació es procedeix a la valoració de la reunió amb l'alcalde.

La **Montserrat Morera** considera que va ser una reunió constructiva i que l'alcalde els va escoltar. Es va poder comentar diferents temàtiques amb tranquil·litat i es va explicar la funció, l'organització i els temes pendents del Consell.

En **Lluís Rabell** comenta que aquestes reunions serveixen perquè després l'alcalde transmeti les necessitats a l'equip.

La **Montserrat Morera** comenta que la convocatòria de la reunió va anar molt ràpid a partir del plenari.

En **Lluís Rabell** diu que s'ha establert un circuit des de la regidoria de participació amb certs criteris, ja que alguns dictàmens son molt transversals. La consigna consisteix en què en cada cas hi haurà una gerència que assumirà el dictamen i contactarà amb les altres àrees quan es tractin temes transversals. Comenta que la idea és que sigui un tema àgil per posar el comptador a zero i donar resposta a tots els dictàmens. A partir d'ara cal fer el que estableix

el reglament: donar retorn en trenta dies, màxim seixanta, i si no es pot fer, donar una justificació.

La **Montserrat Morera** diu que el dictamen de Betevé se'l van mirar els serveis jurídics i es va considerar factible en aquell moment.

En **Lluís Rabell** respon que aquest dictamen és complicat, ja que dona la idea que encarreguem al Consell de Ciutat la responsabilitat de fer de fer una corporació de mitjans. Diu que hauria de ser una responsabilitat que recaigués en l'equip de govern, cosa que no vol dir que el Consell no pugui expressar opinió al respecte.

Per últim, es tracta el seguiment dels temes pendents i retorns.

En **Rodrigo Araneda** comenta que en la permanent anterior va parlar de la normativa cívica i suposa que no va haver temps de plantejar-ho per tractar-ho al plenari. Apunta que els grups consultors de la normativa cívica van ser molt pocs, i que es van erigir diferents problemàtiques. Es preveu que l'actual procés també presenti dificultats i opina que la quantitat d'espais de participació son pocs. Un altre assumpte que va quedar pendent era la proposta d'alcalde de nit i es pregunta quin sentit tindria aquesta figura per la ciutat.

L'**Àlex Goñi** pregunta si hi ha la intenció de dur aquesta última proposta endavant encara.

En **Lluís Rabell** diu que hi ha una idea de l'alcalde de llançar aquesta figura. S'ha d'esperar una proposta de disseny. Hi ha altres ciutats que l'han implementat, i no consisteix en una simple mediació, sinó en la gestió de la nit a la ciutat.

L'**Àlex Goñi** considera que, apart de la persona, hauria d'haver-hi un consell que treballi amb el comissionat.

En **Lluís Rabell** respon afirmativament dient que és necessari un equip. Diu que estaria bé, un cop feta la proposta, transmetre-la al Consell de Ciutat.

L'**Àlex Goñi** recorda que una noia va anar en nom del Consell de Ciutat com a representant a la taula per una nit cívica i segura.

A continuació, en **Rodrigo Araneda** mostra una altra preocupació referent als buits de finançament a alguns serveis durant els últims mesos. Diu que és important tenir en compte la

situació. Comenta que l'explicació que s'ha donat per part de l'equip de govern es basa en el fet que hi ha endarreriments en els expedients de renovació i això genera dificultats.

En **Lluís Rabell** diu que hi ha una intenció efectiva per tal que no es produeixin aquests buits. Destaca la gran capacitat de treball de Institut Municipal de Serveis Socials i les complexitats que aborda.

En **Rodrigo Araneda** parla de les modificacions en el padró de la ciutat. Diu que hi ha entitats que feien empadronaments, però això s'ha començat a regular d'una forma diferent impossibilitant l'empadronament de col·lectius vulnerables. La única alternativa que quedarà serà l'empadronament sense domicili fixe, el qual requereix de tres mesos, cosa que fa que l'accés a la sanitat queda descobert.

En **Lluís Rabell** respon que no quedarà ningú descobert de l'accés a la sanitat a Barcelona.

En **Rodrigo Araneda** diu que la seva obligació és explicar el que està succeint a Barcelona i que es tracta d'una disfunció que han patit ells mateixos.

En **Lluís Rabell** respon que l'empadronament és una qüestió sagrada per l'Ajuntament i que es dona atenció a tothom, sobretot pel que fa a la sanitat.

Es dona per tancada la sessió.

Acords

- S'aprova l'acta de la sessió anterior.
- S'acorda la configuració d'una memòria gràfica per donar compte dels assoliments del vint anys del Consell de Ciutat i l'enregistrament de càpsules curtes per compartir per xarxes socials amb alguns dels continguts d'aquesta memòria.
- S'acorda obrir el grup de treball de migracions i antiracisme.
- S'acorda explorar la possibilitat d'elevat les recomanacions d'alguns consells sectorials com pot ser el de sostenibilitat al plenari del Consell de Ciutat.